
Vzpomínání na mariášníka pana Vladislava Brože 

ze Žďáru čp. 33 , a jeho velký podíl na rozšíření 

bodovaného „liciťáku „ ve Žďáře a širokém okolí . 

V poslední době nás opustilo hodně dobrých kamarádů , hráčů 

bodovaného licitovaného mariáše . Karel Novák měl krásný nápad 

věnovat poslední Grand Slam jejich památce . Mezi těmi kteří odešli 

již před delší dobou , je výrazná osobnost , mariášník  Vladislav Brož , 

který  se zasloužil o rozšíření bodovaného liciťáku ve zdejší krajině . 

V druhé polovině 80tých let byl bodovaný liciťák  nejvíce rozšířený 

v Praze a západních Čechách . 

 Do Žďáru jezdil na chalupu Josef Žďárský výborný mariášník a hráč 

bodovaného licitovaného mariáše v Praze . Ve Žďáře hrál mariáš mezi 

jinými také s Vladislavem Brožem . Brože bodovaný liciťák zaujal tak , 

že s Pepou Žďárským založili v roce 1989 Klub Licitovaného Mariáše  

Žďár  - KLM Žďár . Svůj první turnaj sehrálo družstvo KLM Žďár ve 

složení Brož , Haken a Žďárský v Praze 11.11.1989 . Prvních sedm 

bodů pro družstvo KLM Žďár získal M. Haken . Brož ani Žďárský 

nebodovali . Hrálo 130 hráčů !!! . Později hrálo družstvo KLM Žďár ve 

složení , Brož Vl. , Buriánek Josef , Haken Miroslav , Richtr Jaroslav a 

Žďárský Josef .   

Tady začalo období velkého rozšíření bodovaného liciťáku , nejen 

v Českém Ráji . Pan Brož byl velmi společenský člověk .Všude kde se 

objevil , byl slyšet jeho silný hlas . Neváhal v hospodě oslovit 

jakoukoliv cizí společnost , když ho zaujala . Většinou stočil hovor na 

karty , a přítomných mladých pánů nebo i děvčat se zeptal jestli si 

nechtějí zahrát mariášek . Vláďa Brož díky své obrovské výřečnosti , 

přesvědčivosti a energii , pobláznil tolik mariášníků , že v krátké době 

hrálo ve Žďáře a v Doubravách pět družstev bodovaný liciťák . 



Postupně zájem opadal , ale ještě v roce 1998 hrála tzv. Východní Ligu 

dvě družstva ze Žďáru a jedno z Doubravy . Postupně díky Brožově 

osvětě na trojkových a čtyřkových turnajích vznikla družstva , Sukorad 

, Ml. Boleslavi a dalších . 

Vladislav Brož , jako kapitán družstva KLM Žďár se také podílel na 

vytvoření „ Východní Ligy „ . Protože dosavadní liga bodovaného 

licitovaného mariáše se hrála pouze v Praze a od Prahy na západ ,  

dohodly se družstva Jičína , Holic a Žďáru na odtržení a vytvoření 

vlastní ligy . 

Několik příhod k troše pobavení a  pochopení osobnosti mariášníka 

Vladislava Brože ze Žďáru . 

Pan Brož chodil na všechny turnaje zásadně v obleku . Nikdy  nepil 

alkoholické nápoje , s výjimkou jedné ,  maximálně dvou Plzní . 

Vladislav Brož miloval hudbu . Za mlada hrál v taneční kapele na 

saxofon .Velmi oblíbené měl operní a operetní skladby . Jednou jsme 

potřebovali čtvrtého hráče do družstva na turnaj v J . Hradci . Bylo to 

v době kdy pan Brož už jezdil jen na turnaje  „ okolo komína“ . Abych 

ho nalákal , tak  jsem mu slíbil, že celou cestu budu hrát jeho oblíbený 

repertoár . Koupil jsem dvě kazety tohoto žánru . Brož nejen že s 

námi jel, ale skoro celou cestu nám prozpěvoval .Zpíval moc hezky , 

všem v autě se to snad líbilo . Jednou jsme hráli mariáš v restauraci u 

Lebedů v Doubravě . Přišel Brož a povídá : Máš doma ženu ? 

Odpověděl jsem : jo asi jo . Brož povídá : jdu za ní . Za chvíli se vrátil , 

a povídá : v neděli jedeš do Turnova na Broma , lístky už mám . ( asi 

potřeboval odvoz ) . Byla doba , kdy jsme celkem pravidelně jezdili 

hrát volenou trojku a bodovaný liciťák na Slovensko . Vláďa Brož , 

když měl osmdesáté narozeniny , tak vyrazil s námi na zkušenou , na 

turnaje do Vysokých Tater .  V sobotu se hrála volená trojka ,kde bylo 

hodně přes sto účastníků . Zašli jsme s lahví Bacherovky za 



prezidentem Mariášového klubu Vysoké Tatry panem Františkem 

Petrášem . Dohodli jsme (aby to Brož nevěděl ) , že při zahájení 

slavnostně přivítají osmdesátiletého hráče až z Čech . Po zahájení 

přivítal prezident klubu osmdesátiletého hráč pana Vl. Brože z Čech . 

Celý sál , více jak 100 hráčů , mu ve stoje tleskal . Poté se hrála 

Slovenská a Česká hymna . Všichni jsme byli na měkko . 

Když měl půlkulaté a kulaté narozeniny , tak vždy uspořádal turnaj 

v korunové trojce . To byla jeho nejoblíbenější hra ještě před 

liciťákem . Pozval jen nejbližší mariášové přátele pro dva až tři stoly . 

Všem zaplatil pivo a svačinu . Vždycky jsme se dobře bavili .  

Poslední majstrštyk se mu poved až po smrti . Když jsme přišli po 

pohřbu posedět do restaurace „ U Kašpárků „ ve Žďáře , tak nám 

hospodský oznámil : Pan Brož vám tady nechal dva tisíce na zapití 

smutku .  

Takovej byl člověk a mariášník pan Vladislav Brož ze Žďáru čp. 33. 

Jaroslav Richtr ,  jeho mariášový žák a přítel . 

Vysvětlení : Když se vyhlašovaly výsledky posledního Grand Slamu , 

tak jsem se ozval ,že by jsme měli také vzpomenout na Vláďu Brože 

.Byl jsem umlčen slovy : to by jsme mohli vzpomínat na každého . 

Nemyslím , že Vladislav Brož byl jako každý . Proto jsem napsal toto 

povídání , a s Tondou Křepkou jsme se dohodli , že tento Grand Slam 

bude jako vzpomínka na pana Vladislava Brože ze Žďáru . 


